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قادری : برخی بانکها، ترازنامه قابل دفاعی ندارند
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی گفت: 
بانک مرکزی تلاش دارد به عنوان یک عنصر فعال در حوزه های ارزی و پولی 

ورود کند و سیاست هایش، سیاست های انفعالی نباشد.
جعفر قادری با اشاره به شرایط ارزی موجود و راهکارهای تثبیت بازار ارز و سیاست های بانک 
مرکزی در این بخش بیان کرد: بانک مرکزی سعی دارد تا برخورد فعالی با بازار ارز داشته باشد. 
همچنین بانک مرکزی تلاش دارد به عنوان یک عنصر فعال در حوزه های ارزی و پولی ورود 
کند و سیاست هایش، سیاست های انفعالی نباشد.این نماینده مجلس ادامه داد: سیاست های 
بانک مرکزی به نحوی است که قبل از اینکه بخواهد به تحولات بازار عکس العمل نشان دهد، 

وارد عمل شده و این جهت گیری ، جهت گیری درستی است.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس ادامه داد: البته شاید ایرادات و اشکالات جزئی 
در کار بانک مرکزی باشد ولی اینکه بانک مرکزی سعی می کند هم بازار داخلی و خارجی ارز 
را مد نظر قرار داده و ناترازی در حوزه های ارزی و ریالی را به اشکال مختلفی تحت کنترل  و 
از ظرفیت گزیر )رسیدگی به ناترازی(، مشکل بانکهای مسئله دار را حل کند، مفید فایده بوده 
است.ویدر گفت و گو با خانه ملت،  با بیان اینکه برخی از بانکها نمی توانند افزایش سرمایه داده و 
ترازنامه آنها، ترازنامه قابل دفاعی نیست، بیان کرد: اینکه بانک مرکزی اجازه نمی دهد این بانکها 
اضافه برداشتی داشته و اضافه برداشت های سیستم بانکی منجر به افزایش حجم نقدینگی شود 

، جهت گیری های درستی است و امیدواریم باعث پیشرفت کار شود.

سقف افزایش اجاره بها ۲۵ درصد اعلام شد
طبق مصوبه دیروز جلسه شورای مسکن سقف اجاره بها 25 درصد اعلام 

شد.
به گزارش ایلنا،  در هفتمین جلسه شورای مسکن طبق رویه سنوات گذشته حداکثر سقف مجاز 

افزایش اجاره بها در شهر تهران ۲۵ درصد و سایر شهرها ۲۰ درصد مصوب شد.

رئیس هیئت مدیره تعاونی سهام عدالت:
۳.۵ میلیون مددجو فاقد سهام عدالت هستند

توکلی، رئیس هیئت مدیره شرکت تعاونی سهام عدالت کشور با بیان این که 
سه میلیون و 5۰۰ هزار مددجویان بهزیستی و کمیته امداد فاقد سهام عدالت 

هستند، گفت: این افراد تحت پوشش قرار می گیرند.
عســگر توکلی با اظهار این که برای عضویت در سهام عدالت نیازمند دریافت کد بورسی و 
سجامی شدن نیست، افزود: مشمولان برای مشاهده حساب و پرتفوی سهام عدالت می توانند به 
سامانه سهام عدالت مراجعه کرد.وی با بیان اینکه کمیته امداد و بهزیستی نسبت به معرفی افراد 
واجد شرایط برای عضویت در سامانه سهام عدالت اقدام کرده اند، افزود: از این رو به مددجویان 
و مشمولان این نهادها نیاز به مراجعه به کافی نت ها دفاتر خدمات پستی نیست برای عضویت 
نیستند.وی با بیان این که ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر مشمولان و مددجویان فاقد سهام هستند، 
است، افزود: مددجویان کمیته امداد و بهزیستی بازمانده از سهام عدالت تحت پوشش قرار می 
گیرد وطبق مصوبات مجلس و دولت به بانک عامل برای تخصیص سهام عدالت معرفی می 
شوند.رئیس هیئت مدیره شرکت تعاونی سهام عدالت در گفتگو با بازار با بیان اینکه میزان سود 

پرداخت در سال جاری افزایش می یابد، گفت:ارزش سهام عدالت نیز رو به رشد است.

دیوان محاسبات و سازمان بازرسی به فرآیند 
واگذاری اموال مازاد بانکها ورود کند

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه برخی 
دستگاه ها و بانکها به بهانه های متعدد مبنی بر اینکه اموالی ندارند و یا آن 

اموال را نیاز دارند، دست به واگذاری اموال مازاد نمی زنند.
مسلم صالحی در ارزیابی خود از فروش اموال مازاد بانکها بیان کرد: متاسفانه فرهنگی بین 
سازمان های دولتی جا افتاده که سعی می کنند حدالامکان املاک خود را نگه داشته تا پس 
از گذر زمان و ارزش افزوده ای که ایجاد می شود، این اموال را به یک پشتوانه مالی برای خود 
تبدیل کنند.وی با بیان اینکه در قوانین بالادستی جهت فروش اموال بانکها تکالیفی تعیین شده 
است،بیان کرد: متاسفانه برخی از این دستگاه ها و بانکها به بهانه های متعدد مبنی بر اینکه اموالی 
ندارند و یا آن اموال را نیاز دارند، دست به این اقدام نمی زنند، درصورتی که بسیاری از بانکها، به 
عنوان مثال بانک سپه اموال زیادی را در اختیار دارد.این نماینده مجلس با بیان اینکه بانکهای 
دیگری نیز شرایط مشابه با بانک سپه دارند،بیان کرد: اگر دیوان محاسبات و سازمان بازرسی به 
این بخش ورود نکند،فکر نمی کنیم بحث فروش اموال مازاد بانکها به سرانجامی برسد.عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت و گو با خانه ملت، با اشاره به تشکیل هئیت مولد سازی 
دارایی های دولت ،بیان کرد: البته قرار است این هئیت نیز به این قبیل موضوعات ورود کند 
با این حال لیست اموال بانکها به قدری زیاد است که شاید این ماموریت از عهده این هئیت 
هم نیز برنیاید.صالحی با تاکید بر این نکته که هم فروش و هم قیمت گذاری درست اموال باید 
مدنظر قرار گیرد،بیان کرد: به واقع این اموال باید به افرادی که اهلیت لازم را دارند، واگذار شود.

این نماینده مجلس بیان کرد: اگر اموال مازاد بانکها به درستی واگذار نشود،بحث بنگاه داری حل 
نمی شود و رشد خواهد کرد که باید از آن جلوگیری کرد. همچنین اگر این مهم صورت نگیرد 
ممکن است اموال بانکها در حوزه های غیرمولد سرمایه گذاری شود که باید از آن جلوگیری کرد.

مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران:
نخستین محل طرح فروش متری مسکن مشخص شد

هدایت، مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران با اشاره به فروش متری 
مسکن در بورس گفت: نخستین طرحی که داریم در نواب-هلال احمر قرار 

دارد.
مهدی هدایت درخصوص طرح فروش متری مسکن در بورس کالا گفت: ما یک منابع خرد 
نقدینگی در کشورمان داریم که شهرداری در جهت تولید مسکن اقدام به فروش متری مسکن 

می کند که در حقیقت همان اوراق موازی سلف اسلامی است.
هدایت افزود: اقدامات اولیه انجام شده و هم اکنون در هیات مدیره بورس کشور قرار دارد و در 
روزهای آینده این مصوبه به ما تحویل داده می شود که به محض گرفتن مصوبه فاز عملیاتی 
آغاز می شود.وی ادامه داد: هدف این است که مردم حتی در حد یک متر مسکن خریداری کنند 
و شهروندان می توانند خرید خودشان را به یک واحد برسانند و در غیر این صورت سهم خود را 
به قیمت روز در بازار بفروشند.مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران خاطرنشان کرد: ما نخستین 
طرحی که داریم در محدوده نواب - هلال احمر قرار دارد. اگر نهایتا فرد خریدار خواست بفروشد، 
در آخر طرح به قیمت روز می فروشد.به گزارش بازار، وی با بیان اینکه قیمت پایه را کارشناس 
بورس مشخص می کند، گفت: هدف این است که ما منابع خرد مردم را به سمت مسکن بیاوریم، 

ما مسکن لوکس نمی خواهیم بلکه می خواهیم دهک های پایین را صاحب خانه کنیم.

حاکم شرع سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی؛
همه کالاها نباید به صورت کیلویی به فروش برسد

حاکم شرع سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی گفت:ماهیت کالاهایی 
که در اختیار سازمان املاک تملیکی قرار می گیرد یکسان نیست و به همین 

دلیل قرار نیست همه کالاها به صورت کیلویی به فروش برسد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، عباس پوریانی دیروز و در حاشیه گردهمایی مدیران سازمان اموال 
تملیکی گفت: به همین دلیل فروش موبایل و خودرو به صورت کیلویی منطقی نیست و باید 

کارشناسان و مدیران استانی در تکمیل مشخصات کالاها دقت لازم را به عمل آورند.
وی ادامه داد: فروش کالای کیلویی برای گندم منطقی است ولی خودروها دارای مشخصات 

همچون شماره شاسی، موتور و سال ساخت هستند تا زمینه فساد از میان برود.
نماینده قوه قضائیه در سازمان اموال تملیکی گفت: بر همین اساس و زمانی که از موضوع 
فروش تلفن همراه به صورت کیلویی مطلع شدم، از آن جلوگیری کردم زیرا صدور رای باید به 
نفع مردم و بیت المال باشد.پوریانی با اشاره به این که حتی کالای متروکه هم دارای صاحب 
است و باید مشخصات مالک توسط کارشناسان در فرم ها ثبت شود افزود:متاسفانه در گذشته 

ثبت اطلاعات به درستی رخ نمی داد و در نهایت منجر به ایجاد مشکلاتی می شد.
وی به برگزاری نشست های تخصصی برای تغییر قانون کنونی اموال تملیکی اشاره و اظهار 
کرد و گفت: در این قانون برای مدیرانی که در انجام وظایف، کوتاهی کنند جرم انگاری شده 
است زیرا آنها مسوولیت مدنی هم دارند و با همکاری مجلس در تصویب این قانون نقطه عطفی 
در تعیین تکلیف اموال تملیکی صورت خواهد گرفت.نماینده قوه قضائیه در سازمان اموال تملیکی 
گفت: با اصلاح این قانون، وظایف مسوولان استانی مشخص می شود و تفویض اختیار به آنها 
می تواند منجر به جلوگیری از تضییع حقوق مردم می شود و وضعیت اسفناک انبارها رو به بهبود 
خواهد رفت.پوریانی با اشاره به این که در گذشته برخی ترک فعل ها منجر به عدم پیگیری و 
تعیین تکلیف نشدن کالاها در انبارها شد افزود: مدیران باید در انجام وظایف خود کوشا باشند 
و این در حالی است که ورود کالاها به این مجموعه، سیال و شناور است و با خروج کالاها و 
تعیین تکلیف آن، کالای دیگری جایگزین می شود و در قانون حداکثر زمان برای تعیین تکلیف 
کالاهای موجود در انبارها یک سال در نظر گرفته شده است.او به موضوع تفویض اختیار به 
مدیران استانی برای تعیین تکلیف و فروش کالاها اشاره کرد و گفت: برخی از کالاهایی که وارد 
انبارها می شود، سریع الفساد است و تفویض اختیاری که الان مسوولان استانی دارند تا سقف 
یک میلیارد تومان است و باید این رقم تغییر کند، زیرا اگر کالا فاسد شود جدای از ضرر به دولت 

و مردم، خود کالا هم از بین می رود و برای معدوم کردن آن هم باید هزینه ای پرداخت شود.

رئیس جمهور با انتقاد از تبعیض در تسهیلات دهی 
برخــی بانک ها تأکید کرد: ســازمان ها و نهادها 
موظفند بدون هرگونه اعمال تبعیض میان مردم، 

امکانات خود را در جهت نفع عمومی بکار بگیرند.
در هفتمین جلسه شورای عالی مسکن که دیروز به ریاست 
سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، گزارشی از اقدامات انجام شده 
در خصوص ســاماندهی بازار اجاره بها، ســاماندهی و نظارت 
بر مشــاورین املاک، آخرین وضعیت اجرای قانون مالیات بر 
خانه های خالی و همچنین عملکرد بانک ها در ارائه تسهیلات 
ساخت مسکن ارائه شــد.رئیس جمهور در این جلسه ضمن 
گلایه مندی از کنــدی اجرای طرح ســاماندهی بنگاه های 
مشــاورین املاک بر ضرورت تســریع در اجرای این طرح و 
برخورد با بنگاه های متخلف یا فاقد مجوز و همچنین اصلاح 

قانون ارائه مجوز به بنگاه های مشاورین املاک تأکید کرد.
رئیسی در ادامه همچنین بر پیگیری اجرای قانون مالیات بر 
خانه های خالی براســاس آیین نامه ابلاغ شده به دستگاه های 

اجرایی بویژه در اســتان ها و از ســوی استانداران تأکید کرد و 
گفت: برای تســریع در اجرای این قانون تبادل اطلاعات بین 
دستگاه های مختلف مؤثر خواهد بود و از سوی دیگر در روند اجرا 
هر بخشی از این قانون دارای نقض یا اشکال بود بلافاصله باید 
به قانونگذار اطلاع داده شود.رئیس جمهور همچنین با انتقاد از 
تبعیض در تسهیلات دهی برخی بانک ها تأکید کرد: سازمان ها و 
نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال تبعیض میان مردم ، امکانات 

خود را در جهت نفع عمومی بکار بگیرند.
به گزارش ایسنا، رئیسی با تاکید بر برگزاری جلسات منظم 
شورای مسکن در استان ها -حداقل ۲ بار در ماه -  استانداران 
را به  حسابکشی از دستگاه های مختلف در انجام وظایف محوله 

در زمینه ساخت مسکن مکلف کرد.
رئیس جمهور با انتقاد از تأخیر در واگذاری زمین در برخی از 
اســتان ها بر ضرورت رفع موانع اداری آن تأکید و از وزارت راه 
و شهرسازی خواســت در جلسه بعدی شورای عالی مسکن 
گزارشــی از میزان واگذاری زمین به متقاضیان در استان های 

مختلف تهیه و ارائه شود.رئیســی در ادامه با اشاره به اهمیت 
نقش تعاونی ها در اجرای طرح ملی نهضت مســکن، گفت: 
تعاونی های کارگری، کارمندی و نیروهای مسلح با استفاده از 
ظرفیت خود می توانند بخش قابل توجهی از متقاضیان مسکن 
را ساماندهی کنند.در این جلسه که به صورت ویدئو کنفرانسی 
با حضور استانداران ۳۱ کشور برگزار شد، گزارشی از عملکرد 
۱۰ استان پیشرو در اجرای طرح نهضت ملی مسکن ارائه شد 
و رئیس جمهور ضمن تقدیر از مسئولین این استان ها، تصریح 
کرد: عملکرد استان هایی که به هر نحوی در اجرای این طرح 
با کندی مواجه بودند نیز حتماً باید به استانداران مربوطه اطلاع 

داده شود تا نواقص و کاستی های اجرای آن را برطرف کنند.
بررسی راهکارهای استفاده بهینه از زمین های وقفی و متعلق به 
مناطق آزاد در ساخت مسکن، راهکارهای کاهش هزینه ساخت 
مسکن با استفاده از فناوری های نو و همچنین بررسی میزان 
پیشرفت طرح نهضت ملی مسکن در استان ها از دیگر تأکیدات 

رئیس جمهور در این جلسه بود.

جلسه شورای عالی مسکن

رئیسی: بانکها در پرداخت تسهیلات مسکن تبعیض آمیز عمل نکنند

اخبار کوتاه 

رئیس ســازمان بازرسی گفت: صندوق توسعه ملی ۸ حساب 
ارزی دارد که ارزش بعضی از این ارزها دائماً در مقابل دلار کاسته 
می شود که در همین حین حدود ۸ میلیارد دلار از سرمایه صندوق 

آب شده است.
ذبیح الله خدائیان در سومین همایش صندوق توسعه ملی با بیان اینکه همواره 
یکی از معضلات کشورهای نفتی، شوک ها و نوسانات قیمت نفت است، اظهار 
داشت: همانطور که رهبری فرمودند، یکی از مشکلات کشور ما وابستگی بودجه 
به نفت است و این در حالی است که قیمت نفت در دست تولید کنندگان نیست 
و ما قیمت آن را تعیین نمی کنیم.رئیس سازمان بازرسی کشور افزود: در چنین 
کشورهایی، ما شاهد منابع ناپایدار نفتی هستیم در مقابل مصارف و هزینه های 
پایدار دولتی را داریم. بنابراین به محض افزایش قیمت ها، ما دچار بیمار هلندی 
می شویم و کاهش قیمت نفت سبب کسری بودجه و افزایش استقراض از بانک 
مرکزی و اخذ مالیات بیشتر و …. می شود.وی گفت: در خیلی از کشورهای دنیا، 
چنین صندوق هایی وجود دارد و امری بســیار رایج است. در سال ۷۹ ما نیز در 
کشور خودمان صندوقی تأسیس کردیم که در واقع به نوعی صندوق تثبیت ارزی 
بود که وظیفه آن تعدیل نوسانات قیمت نفت بود. البته سال ۸۹ صندوق توسعه 
ملی در واقع صندوق تکمیل شده ی همان صندوق بود که قرار شد تا بخشی از 

منابع نفتی و گاز به آن واریز شود.
خدائیان گفت: برخی تصور می کنند صندوق توسعه ملی صرفاً باید نقش تثبیتی 
در اقتصاد ایفا کند و صرفاً در تنش های ارزی با اســتفاده از منابع آن بازار ارز را 
مدیریت کرد، این دیدگاه اشتباه است بلکه این صندوق نقش توسعه ای دارد و باید 
با سرمایه گذاری مقدمات پیشرفت و رشد اقتصاد را فراهم کند همچنین نقش 
صیانتی نیز دارد به این معنا که باید این سرمایه را به نسل های بعدی انتقال دهد.
به گزارش مهر، وی ادامه داد: اولین نکته ای که صندوق توسعه ملی را تاکنون 
صندوق موفقی نشــان نداده است، این است که صندوق توسعه ملی شفافیت 
لازم را ندارد، اگر ما منابعی را به پروژه ای اختصاص می دهیم باید مردم بدانند، 
یا به عنوان مثال اگر دولت ها برای پوشــش کسری ها دست به منابع صندوق 
دراز می کنند باید مشخص باشد و همه از آن مطلع باشند. نکته دیگر این است 
که هدف از صندوق نباید تثبیتی باشــد، صندوق توسعه ملی خزانه دوم دولت 
نیست.وی افزود: متأســفانه امروز از ۱۵۰ میلیارد دلار منابع صندوق، تاکنون 
حدود ۱۰۰ میلیارد دلار آن را دولت ها برداشته اند. نمی شود که دولت ها برای هر 
موضوعی مثل کرونا و زلزله و … که به مشکل می خورند سریع به رهبری نامه 
می زنند، که از صندوق توسعه ملی استفاده کنند. مشخصاً اگر شخص رهبری 

نبودند تا کنون یک دلار هم در صندوق نمانده بود.
رئیس سازمان بازرسی افزود: میانگین میزانی که باید به صندوق طبق قانون 
اختصاص داده شود، اختصاص داده نمی شود. صندوق باید سرمایه ای برای آینده 
باشــد، در حالی که تبدیل به تهدیدی برای آینده شده اند. همانطور که رهبری 
معتقدند، هر مبلغی که دولت از صندوق برداشت می کند باید به صورت تسهیلات 
باشد، نه مبلغی که دولت آن را بردارد و پرداخت نکند.وی ادامه داد: بیش از ۴۰۰ 
بار از صندوق امهال گرفتند، یا از طرفی دوره های بازپرداخت ۸ ساله به ۱۴ سال 
افزایش پیدا می کند، مشخص است با این شرایط این صندوق هیچ پیشرفتی 
نمی کند.خدائیان گفت: صندوق توسعه ملی وسیله ای برای سرمایه گذاری است 

نباید نقش بانک ها را ایفا کند و همه به دنبال اخذ تسهیلات از آن باشند.
وی افزود: همچنین دیگر نکته ای که باید گفت این است که صندوق توسعه 
ملی باید مستقل باشد، در شرایط فعلی دبیرخانه صندوق در سازمان برنامه و بودجه 
است، مشخص است که دغدغه سازمان صرفاً تدوین و تنظیم بودجه کشور است 

و دغدغه ای در خصوص منابع صندوق توسعه ندارد.
خدائیان با اشاره به طرح هایی که صندوق توسعه ملی به آن تسهیلات می دهد، 
گفت: صندوق هیچ نقشی در بررسی پروژه ای که تسهیلات می دهد ندارد، که 
آیا این پروژه توجیه اقتصادی دارد؟ بازگشــت سرمایه آن چطور است و … از 
دیگر معضلات صندوق توســعه ملی این است که شاهد عدم مدیریت منابع 
ارزی صندوق در بانک مرکزی، هستیم.رئیس سازمان بازرسی کشور تاکید کرد: 
صندوق توسعه ملی ۸ حساب ارزی دارد، که بعضی از این ارزها دائماً ارزش آنها در 
مقابل دلار کاسته می شود اما صندوق چون مدیریتی بر آنها ندارد، حدود ۸ میلیارد 
دلار از سرمایه صندوق در همین بین و به واسطه ی کاهش ارزش برابری نرخ 

بعضی ارزها در مقابل دلار، آب شده است.

رئیس هیأت تحقیق و تفحص از »شستا« در مجلس شورای 
اسلامی گفت: مدیران شستا به دلیل برخی فشارهای بیرونی از 
مجموعه و برخی عناصر به جا مانده از دولت قبل، تمایلی برای 

شفاف سازی اتفاقات به وقوع پیوسته در دولت قبل را ندارند.
علی خضریان با اشاره به عملکرد هیأت تحقیق و تفحص از »شستا«، گفت: 
هیأت تحقیق و تفحص از شســتا در حالی طی ماه های گذشته در آن شرکت 
مستقر و اقدام به اخذ گزارش های مربوطه از عملکرد شرکت های تابعه شستا 
نموده اســت که انتظار این بوده و هست تا مسئولان فعلی این مجموعه در 

شناسایی دقیق تخلفات و مفاسد همکاری بهتری داشته باشند.
وی افزود: متأسفانه علی رغم مکاتبات متعدد ارسالی از طرف این هیأت و عدم 
وصول پاسخ های قانع کننده پیرامون تخلفات مذکور، ملاحظه می شود مدیران 
ارشد حاضر در شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( تمایلی به ارسال 
اطلاعات دقیق و کامل پیرامون موضوعات مورد درخواستی این هیأت نداشته 
و به نوعی موجب مطول نمودن زمان بررســی ها شده اند که موضوع مکرراً به 
مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و شخص وزیر محترم منعکس و 
علیرغم دستورات مؤکد ایشان، عملًا تغییری در رویه پاسخگویی آن شرکت 

ملاحظه نمی شود.
رئیس هیأت تحقیق و تفحص از شستا تصریح کرد: متاسفانه در ادبیات مدیران 
شستا ملاحظه می شود، به دلیل برخی فشارهای بیرونی از مجموعه و برخی 
عناصر به جا مانده از دولت قبل، ایشان تمایلی برای شفاف سازی اتفاقات به وقوع 
پیوســته در دولت قبل را نداشته که در صورت عدم اصلاح رویه مذکور، هیأت 
تحقیق و تفحص ضمن اینکه ناچار است کسانی را که همکاری لازم جهت 
شناسایی تخلفات را نداشته به مراجع قضایی ارجاع دهد، از دیگر ابزارهای نظارتی 

مجلس نیز برای پاسخگو نمودن مدیران شستا استفاده کند.
عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل نودم قانون اساسی با اشاره به ضعف نظارت 
و برخورد با تخلفات در بدنه مدیریت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: بعضا 
برخی از مدیران متخلف با تغییر مکان در زیرمجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی به سمت های مدیریتی جدید منصوب شده و علی رغم مکاتبات متعدد با 
مقام عالی وزارت مذکور طی شش ماه گذشته، کمترین اتفاقی در برخورد، عزل 
یا پاسخگو نمودن افراد مذکور صورت نمی پذیرد که این موضوع با گفتمان دولت 

انقلابی و فساد ستیز دولت سیزدهم در تضاد می باشد.
خضریــان در گفت و گو با خانه ملت، افزود: یکی از موضوعات قابل تأمل در 
شستا این است که متأسفانه ملاحظه می شود علی رغم وجود مستندات کافی در 
شستا، گزارش دستگاه های نظارتی از قبیل سازمان بازرسی، دستور مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی به جهت تشکیل پرونده و پیگیری قضایی پیرامون برخی 
تخلفات، پس از گذشت یک سال از موضوعات فوق کوچکترین اقدامی از طرف 
مدیران اجرایی شستا صورت نپذیرفته که این موضوع در مکاتبات این هیأت 
مکرراً مورد پیگیری قرار گرفته که تا به امروز به دلایل نامعلوم و احتمالا سنگ 
اندازی اندک بازماندگان دولت قبل در مجموعه شستا، منجر به اقدام قضایی از 

طرف شستا نشده است.
نماینده تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس یازدهم گفت: در 
بررسی های این هیئت مشخص است، علی رغم وجود قانون ممنوعیت استفاده 
از بازنشستگان، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی که زیر مجموعه تأمین 
اجتماعی بوده و با اخذ استعلام ساده امکان بررسی سوابق مدیران را در اختیار 
داشته، با انتصاب برخی افراد بازنشسته با ۳۵ سال سابقه کار و مستمری بگیر از 
سازمان تامین اجتماعی، نامبردگان را به سمت مدیرعاملی برخی از شرکت ها 
منصوب نموده که این موضوع جای بسی تأمل است! و علیرغم انعکاس موضوع 
به وزیر محترم تعاون، کار و رفاه اجتماعی تا این تاریخ دستوری مبنی بر عزل 
مدیران بازنشسته منصوب شده و برخورد با مدیران عامل منصوب کننده ایشان 

در شستا ننموده اند.
خضریان نماینده تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در پایان با بیان 
اینکه هیأت تحقیق و تفحص از شســتا علی رغم وجود این مسائل، به نتایج 
خوبی در جهت مبارزه با فساد در شستا رسیده است افزود: ان شاءالله این هیأت 
تا حصول نتیجه برخورد بامفسدین و متخلفین موضوعات را ضمن ارایه گزارش 
 به دستگاه قضایی، از طریق دیگر ابزارهای نظارتی در اختیار مجلس نیز پیگیری

 خواهد کرد .

صندوق توسعه ملی شفاف نیست رئیس هیأت تحقیق و تفحص از »شستا«:

  ۸ میلیارد دلار 
از سرمایه صندوق آب رفت!

 مدیران »شستا« تمایلی  برای 
شفاف سازی اتفاقات به وقوع پیوسته ندارند

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس از تصویب طرح اصلاح قانون بیمه 
کارگران ساختمانی در جلسه اخیر کمیسیون متبوعش خبر داد.

سید کریم حسینی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به طرح اصلاح قانون بیمه 
کارگران ساختمانی، گفت: ۲ فوریت این طرح در جلسه علنی روز )یکشنبه ۱۷ اردیبهشت 
ما( رأی آورد و طرح جهت بررسی به کمیسیون اجتماعی به عنوان کمیسیون تخصصی 
ارجاع شد.وی افزود: طرح مذکور در کمیسیون مورد ارزیابی قرار گرفت و ابهامات و ایرادات 
آن بر طرف شــد و طرح جهت بررسی به هیئت رئیسه ارسال می شود. عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس در توضیح مشکلی که بر اثر اجرای مصوبه مجلس در این  باره به وجود 
آمده خاطرنشان کرد:طبق گزارش هایی که به مجلس رسیده موادی که سال گذشته درباره 
سازوکار حق بیمه کارگران ساختمانی در مجلس تصویب شد ، متأسفانه برای فرآیند صدور 
پروانه های ساختمانی در سراسر کشور ایجاد مشکل کرده است.حسینی بیان کرد:گویا به 
دلیل اشــتباهی که در متن نهایی گزارش وجود داشت، نحوه محاسبه صدور پروانه های 
ســاختمانی در شهرهای کوچک و متوسط دچار مشکل  شده که با اصلاح آن می توان 

مشکل صدور پروانه های ساختمانی بابت حق بیمه کارگران ساختمانی در شهرهای کوچک 
و متوسط را حل کرد.به گزارش تجارت نیوز، علی نیکزاد نایب رئیس مجلس در جلسه علنی 
نوبت عصر روز )یکشنبه ۱۷ اردیبهشت ماه(در جلسه بررسی فوریت طرح اصلاح قانون بیمه 
کارگران ساختمانی در توضیح مشکل به وجود آمده در قانون مصوب مجلس گفت که 
نمایندگان در حوزه انتخابیه و در ایام سرکشی نمایندگان مراجعاتی داشته اند و لذا آقای قادری 
طرحی را ارائه کردند تا ۴ الی ۶ درصد از قیمت منطقه ای را برای تأمین اجتماعی دریافت 
داشته باشند و این موضوع برخلاف نظر طراح محترم تصویب شد و ۴ الی ۶ درصد قیمت 
منطقه ای تبدیل به ۴ الی ۶ درصد حداقل حقوق و دستمزد تصویب شد و حالا یک سازنده 
اگر صد مترمربع بخواهد مجوز ساخت بگیرد، اکنون باید ۲۱ الی ۲۵ میلیون تومان پرداخت 
کند در حالی که قبلًا این موضوع ۲ الی ۳ میلیون تومان بود بنابراین دوستان کمیسیون 
عمران و برادر ارجمند آقای عیسی زاده رئیس کمیسیون اجتماعی این موضوع را مدنظر قرار 
دادند و ما اصلاح آن را انجام دادیم و اگر غیر از این باشد متأسفانه مشکل خواهیم داشت چرا 

که پروانه های ساختمانی در سازمان تأمین اجتماعی متوقف است.

مدیر نظارت بــر بورس های ســازمان بورس گفت: 
نقدینگی تنها بین طبقات مختلف دارایی جابجا شده و از 
بازار سرمایه خارج نمی شود، لیکن انتشار آمار غیردقیق، 

موجب تفسیر اشتباه در بازار شده است.
 امیرمهدی صبایی مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس گفت: 
امروز شــاخص کل بورس بر اساس آخرین قیمت معاملات )نه بر 
اساس قیمت های پایانی که در سایت مدیریت فناوری منتشر می شود(، 

تا رقم ۱۰۰ هزار واحد و بیش از ۴.۵ درصد رشد داشت.
به گزارش مهر،صبایی مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس 
افزود: همان گونه که پیش تر نیز بیان شد، منابع حاصل از فروش سهام 
در ۵ روز پرعرضه گذشــته به هیچ وجه از بازار سرمایه خارج نشده و 
طبق چرخه طبیعی و تکرارپذیر بازار، با از بین رفتن فضای هیجانی، 
مجدداً قابلیت بازگشت به بازار سهام را دارد و برخی آمارهای منتشر 

شده از خروج پول از بازار سرمایه ظرف روزهای گذشته، به هیچ وجه 
قابل اتکا و تحلیل نیست.وی در پایان گفت: در روز جاری ۵۰ خریدار 
برتر حقیقی بازار، جمعاً بالغ بر ۴۶۵ میلیارد تومان ســهام به صورت 
خالــص خریداری کردند، در حالی که دقیقاً همین ۵۰ کد معاملاتی، 
ظرف ۵ روز گذشته اقدام به خالص فروش سهام به مبلغ ۴۱۶ میلیارد 
تومان داشتند؛ به عبارتی بیش از آن مبلغی که ظرف روزهای منفی بازار 
فروختند، ظرف یک روز خریداری کردند، البته برخی در قیمت های 

بالاتر از قیمت فروش، خریدار بودند.
مدیر نظارت بر بورس ها سازمان بورس تصریح کرد: بنابراین به گواه 
آمار مشاهده می شود نقدینگی تنها بین طبقات مختلف دارایی جابجا 
شده و از بازار سرمایه خارج نمی شود، لیکن انتشار آمار غیردقیق، بعضاً 
موجب سو برداشت و تحلیل و تفسیر اشتباه در بازار شده و می تواند به 

تشدید فضای هیجانی دامن بزند.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس: مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس:

قانون بیمه کارگران ساختمانی اصلاح می شود هیچ پولی از بورس خارج نشده است

چند سالی است این شعار مطرح می شود که معدن و صنایع معدنی جایگزین صنعت 
نفت شده و برای کشور ارز آوری داشته باشد اما تاکنون اراده جدی حاکمیتی و دستگاه 

دولتی برای جایگزینی بخش معدن با نفت وجود نداشته است.
با این که چند سالی است این شعار مطرح می شود که معدن و صنایع معدنی جایگزین صنعت نفت شده 
و برای کشور ارز آوری داشته باشد اما تاکنون اراده جدی حاکمیتی و دستگاه دولتی برای جایگزینی بخش 
معدن با نفت وجود نداشته است. این درحالی است که برای تحقق این امر مهم و موفق بودن بخش معادن 
و صنایع معدنی در بخش صادرات و ارز اوری دولتمردان باید اراده ای جدی و عزم راسخ داشته باشند تا این 

امر تحقق پیدا کند.
پتانسیل فوق العاده کشور در بخش معدن

امیر حسین خوانساری، کارشناس اقتصادی حوزه معدن در خصوص وضعیت معادن کشور به بازار گفت: 
در ایران بیش از ۶۹ ماده معدنی تولید می شود و چنین پتانسیل فوق العاده ای به صورت خدادادی در کشور 
وجود دارد. برای این بهتر است که سرمایه گذاری های مختلفی در حوزه معدن و صنایع معدنی شکل بگیرد.

وی افزود: طی سال های اخیر هم اگر بیشتر به شعار هایی که توسط مسولین داده می شد توجه شود گفته 
شده که می خواهند حوزه معدن و صنایع معدنی را به عنوان لکوموتیو پیشران اقتصاد کشور جایگزین صنعت 
نفت کنند. اما این اتفاق در واقعیت نیافتاده است. یعنی صرفا چیزی که دیده می شود این است که طی سالهای 
اخیر یعنی از سال ۹۷ که دوباره تحریم ها شروع شد بخش صنایع معدنی توانسته در بحث ارز آوری و صادرات 
خودش را نشان بدهد.کارشناس اقتصادی حوزه معدن خاطر نشان کرد: با این وجود آنچه که باید اتفاق می افتاد 
به وقوع نپیوسته است. چرا که دخالت های بسیار زیاد دولت و عدم توجه دقیق نسبت به مساله برنامه ریزی 
باعث شد که ایران به جایگاه اصلی خودش نرسد. یعنی جایگاهی که کشورمان در این حوزه می توانسته به 

دست بیاورد هنوز به دست نیاورده است.
خوانساری تاکید کرد: مثالی که در این مورد می توان زد مساله آمایش سرزمینی است، آمایش سرزمینی 

برای برنامه ریزی های صنعتی، ساخت کارخانه ها و موضوعاتی مانند این بسیار مهم است. در کشور ما اصلا 
آمایش سرزمینی انجام نشده است.وی گفت: یعنی بخش اعظمی از تولید فولاد کشور در مرکز کشور انجام 
می شود. درحالی که باید در سواحل جنوبی کشور کارخانه های فولاد وجود داشت. زیرا دسترسی به آب دریا 
بر ای تولید فولاد راحت تر و همچنین برای بحث های صادراتی هم خیلی خوب می شده است. ولی متاسفانه 
این اتفاق نیافتده و کارخانه های تولید فولاد در مرکز ایران شکل گرفته است.وی اظهار کرد: نکته دیگری که 
در این زمینه وجود دارد این است که اراده جدی حاکمیتی و دستگاه دولتی برای این که بخش معدن را با نفت 
جایگزین کنند وجود نداشته است. درواقع بخش خصوصی سرمایه گذار اصلی این حوزه بوده و دولت نقشی 

در این زمینه نداشته است.
او ادامه داد: اکثرا معادن کوچک مقیاس در این حوزه هستند و نمی توان این ها را در برابر معادن بزرگ کشور 
بیزینس های خیلی بزرگی قلمداد کرد. معادن بزرگ و شرکت های بزرگ خصولتی و یا دولتی هستند و یا این 

که مالکیت و پروانه های بهره برداری شان متعلق به سازمان نوسازی معادن کشور ایمیدرو است.
کارشناس اقتصادی حوزه معدن گفت: چیزی که الان دارد نشان می دهد فرار سرمایه هایی است که دارد 
دربخش معدن کشور صورت می پذیرد. البته فرار سرمایه فقط در بخش معدن نیست. بلکه در بخش های 
مختلف صورت می پذیرد.به گفته وی؛ وقتی نرخ خروج سرمایه را در کشور در نظر بگیریم روند نزولی داشته 
است . یعنی فقط ۱۵ میلیارد دلار خر وج سرمایه سمت ترکیه داشته ایم. حالا دلیل این چیزها چیست؟ از جمله 
دلایلی که برای این موارد وجود داشته از یک سو تحریم های بین المللی، وضعیت نامناسب اقتصاد کلان کشور 
مثل تورم و رشد اقتصادی کشور، عدم ثبات اقتصادی، مداخله دولت و بخشنامه های خلق الساعه را را می توان 
در این رابطه ذکر کرد. همه این ها را وقتی کنار یکدیگر در نظر می گیریم قطعا فرار سرمایه در بخش معدن 
صورت می گیرد.خوانساری افزود: در سال ۱۴۰۱ تورم ۹۳ درصدی در بخش معدن به وجود آمد. این عدد خیلی 
عدد بالایی است. و رکورددار بیشترین میزان تورم در بخش تولید ، برای حوزه معدن بوده است. تمامی این ها 
باعث می شود وقتی هزینه های معدن کاری بالا می رود ازآن سو هم شرایط اقتصادی باثباتی نخواهیم داشت. 

در نتیجه در این بخش قطعا صرفه اقتصادی وجود نخواهد داشت.به گفته وی؛ با این که سرمایه گذاری در 
بسیاری از معادن ما انجام می شود ولی به دلیل مشکلات عدیده ای که در این حوزه وجود دارد فرار سرمایه در 
بخش معدن هم رخ می دهد.کارشناس بخش معدن ادامه داد: باتوجه به شرایطی که کشور در اوضاع تحریمی 
دارد و چشم انداز روشنی هم نمی توان برای آن متصور شد. معلوم نیست قرار است وضعیت تغییر کند یا نه؟ 
این است که دولت یا حاکمیت باید همراهی خودش را با بخش خصوصی معدن بیشتر کند و این همراهی می 
طلبد که دولت چطور باید تصمیماتش را بر اساس موضوعاتی که تشکل ها و بخش خصوصی معدن مطرح 
می کنند برنامه ریزی کنند.وی افزود: فعالان خصوصی این حوزه تجربه بالایی دارند و سال های سال در این 
حوزه کار کرده اند و می توانند راهنما و مشاوران خوبی در این حوزه باشند تا بتوانند این مسائل را پیگیری کنند.

وی تاکید کرد: یکی از چالش های عمده ای که درحال حاضر وجود دارد بحث ماشین آلات معدنی است که 
محدودیت های خیلی زیادی در خصوص واردات ماشین آلات وجود دارد. ۸۰ درصد عملیات فیزیکی معدن 

توسط ماشین الات معدنی انجام می شود. و ۷۰ درصد هزینه ها هم توسط ماشین آلات تامین می شود.
وی افزود: ما حدود ۳۷ هزار دستگاه ماشین آلات معدنی داریم که ۱۸ هزارتای آنها عمری بالای ۲۰ سال 
دارند و تقریبا مستهلک شده اند. بر طبق برآوردی که صورت گرفته ۲۵ هزار دستگاه ماشین معدنی جدید نیاز 
داریم.خوانساری تاکید کرد: اززمانی که آقای محتشمی پور به عنوان معاونت معادن و فرآوری معادن و مواد 
مشغول کار شده اند و در وزارت خانه حضور دارند. تلاش هایی در این زمینه صورت گرفته و یکسری از ماشین 
آلات که مشابه داخلی ندارند در تعداد محدود با کارکردی کمتر از ۵ سال اجازه ورود داده اند که البته یکسری از 
ماشین آلات هم وارد شده اند. کارشناس حوزه معدن تصریح کرد: در واقع پارسال میزان ماشین آلاتی که وارد 
کشور شد خیلی بیشتر از سال های قبل بود. با توجه به شرایط پیش آمده اقتصادی، و نیاز معادن به این میزان 
از ماشین آلات و این که تولید داخل هم کفاف این موضوع را نمی دهد باید واردات ماشین آلات سرعت بگیرد 
و اجازه بدهند یکسری از ماشین آلات حتی بالای ده سال عمر هم وارد کشور شوند. از این بابت که هزینه 

کمتری برای معدنکار دارد و می تواند روند تولید را بالا ببرد.

فرار بزرگ سرمایه از معادن به آنسوی مرزها
جایگزینی معدن به جای نفت نیازمند اراده حاکمیتی است

پس از ســه ســال، صبح دیروز رهبر انقلاب اسلامی از 
سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بازدید کردند.
 حضرت آیت الله خامنه ای صبح دیروز )یکشنبه( با حضور در محل مصلی 
تهران از سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بازدید کردند. رهبر 
انقلاب اسلامی در این بازدید ضمن گفت وگو با ناشران و فعالان عرصه کتاب 
و قلم، در جریان تازه های نشــر قرار گرفتند. رهبر انقلاب در جریان بازدید 

از نمایشگاه کتاب  اظهار داشتند: برای جذب کودکان و نوجوانان هرچقدر 
می توانید از لحاظ کمیت و کیفیت کار کنید. هنوز داستان های خارجی مربوط 

به کودک غلبه دارد که عیب بزرگی است.
به گزارش ایسنا،  ایشان هم چنین در حاشیه بازدید از نمایشگاه کتاب خطاب 
به آقای مرتضی سرهنگی خاطرنشان کردند: ما کارهایی که از برکات فعالیت 
شماست را همینطور به تدریج میبینیم. این خاطرات و این ها که چاپ می شود 

در واقع منشأش شما هستید. خدا ان شاءالله حفظتان کند. برگزاری این رویداد 
مهم فرهنگی و بین المللی از سال ۱۳۶۶ در زمان ریاست جمهوری آیت الله 
خامنه ای آغاز شده و پس از آن در اکثر سال های برگزاری ایشان در نمایشگاه 
کتاب حضور یافته اند. بازدید رهبر انقلاب از ســی و چهارمین نمایشــگاه 
بین المللی کتاب، پس از سه سال و باتوجه به پایان یافتن محدودیت های 

کرونایی در پنجمین روز برگزاری این نمایشگاه انجام شد.

بازدید از نمایشگاه کتاب

رهبر انقلاب: برای جذب کودکان هرچقدر می توانید کار کنید
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